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Co všechno se skrývá za jménem Jaroslava Pospíšilová
Jméno paní Jaroslavy Pospíšilové je natolik spjato se školou v Chropyni, 
ale také s turisty, zahrádkáři a spoustou dalších akcí a organizací, že ji mno-
zí považují za rodačku. Realita je ale trochu jiná. Tahle úžasná a ener-
gická dáma oslavila 18. dubna krásné životní jubileum – 90 let. Měla 
jsem možnost si s ní při této příležitosti chvíli sama povídat. A protože 
to bylo velmi příjemné a zajímavé vyprávění, chtěla bych se o některé 
její životní příběhy podělit i s vámi.
Potkáváme se stylově, v jedné ze tříd obecné školy. Přichází jako vždy 
precizně připravená a s úsměvem. Musím se přiznat, že mám z paní 
ředitelky trochu trému, ovšem ta se ztrácí s prvním albem fotografií 
a vtipným blahopřáním od kolegyně k některému předchozímu 
jubileu.

Chropyně má spoustu významných rodáků, ale Vaše jméno 
na tento seznam připojit nemůžeme. Prozradíte nám, které 
je Vaše rodné město?
„Tak já jsem se narodila v Mysločovicích, ale moje sestra ještě ve Váža-
nech. Ona ta historie naší rodiny byla trochu složitější. Tatínek byl od sed-
mi let sirotek, o jeho mládí toho dodnes moc nevím, snad jen, že pocházel 
z Třebětic a staral se o něj a jeho sourozence strýc. Vyučil se číšníkem 
v Hulíně, v nádražní restauraci. Po vyučení si, zřejmě na dluh, koupil 
hospodu ve Vážanech. Doma jsme ještě měli fotku Hostinec u Chytilů. 
Ve Vážanech nějakou dobu s mojí maminkou bydleli a narodila se tam 
moje starší sestra.“ 

A maminka pocházela z Vážan?
„Ne, moje maminka byla právě z Mysločovic, z malé rolnické rodiny. 
Prarodiče byli velmi praktičtí a rozumně uvažující, proto přemluvili 
rodiče, aby hospodu pronajali. Rodiče ji tedy na začátku války, když 
museli Češi vyklidit pohraničí, pronajali jedné paní se synem, která přišla 
právě z obsazeného území. Později jim hospodu i prodali. Tatínek se ne-
chal zaměstnat u Bati ve Zlíně, kde pracoval až do důchodu. No a ce-

lá rodina se přestěhovala do Mysločovic, kde jsem se narodila já a byd-
lela jsem tam až do svých 14 let. Na Vážany měla moje maminka jednu 
krásnou vzpomínku. Vždycky ráno chodívala pro pečivo pěšky do Kro-
měříže. Při jedné takové ranní pochůzce jel proti ní na koni prezident 
Masaryk, který byl na návštěvě u vojáků. Bylo o něm známo, že pokud 
to bylo možné, tak každé ráno absolvoval svoji pravidelnou projížďku. 
Díky této náhodě měla maminka možnost pozdravit pana prezidenta 
sama a bez davu.“

To je určitě nádherné setkání, které jí mnozí záviděli. Vyrůstala 
jste za války, jaké jste měla dětství a myslíte, že Vás ta doba 
poznamenala i do budoucna?
„Snažili jsme se žít normálně, jak to jenom bylo možné. Ale jako děti 
jsme si třeba hráli na nálety. Rodiče se snažili nás chránit, a tak když 
se v Mysločovicích ubytovali Němci, odstěhovali nás k příbuzným do Ku-
rovic. Proto jsem si poslední rok měšťanky jednou za týden jezdila pro 
úkoly do Tlumačova. Tohle všechno mělo dva dobré důvody, jednak škola 
v Tlumačově byla obsazena Němci a pak vojenská policie, když chtěla 
o rodině něco vědět, tak chodila po vsi a vyzvídala od dětí. 
Těch vzpomínek je hodně, některé zůstaly v paměti díky fotkám, třeba 
když nám odváželi zvony a celá vesnice je vyfocena před vozem. Dodnes 
si pamatuji básničky, které nás paní učitelka učila, takže rozhodně to byly 
silné zážitky, které se uložily do paměti. Ale tři vzpomínky byly pro mne 
natolik silné, že si je pamatuji celý život. První újmu, kterou jsem jako dítě 
cítila, když jsem dostala úplně novou čítanku a ve škole nám z ní vytrhli 
obrázky prezidenta Masaryka a Beneše. Mít novou učebnici byla vzácnost 
a mně vadilo, že ji hned zničili. Na měšťanku jsme jezdili, kromě zimy, 
na kolech z Mysločovic do Tlumačova a tam je to přes Machovou samá 
zatáčka a zpáteční cesta do kopce. Takže jsme u potoka měli vždycky 
přestávku a tam jsme si četli a ukazovali ty čítanky. 
Druhá hrozná vzpomínka byla, když jsem zažila kontrolu zemědělské 
usedlosti, právě u těch příbuzných. Přijeli němečtí vojáci a policie a možná 
na udání hledali schované potraviny. Hledali v seně, přeskládali nařezané 
dřevo, prolezli celý grunt. Zřejmě našli nějaký mák nebo olejniny, protože 
strýc pak byl ve vězení.
No a třetí vzpomínka, asi ta nejhorší, se vztahovala k bombardování Zlí-
na. Ve škole jsme měli nacvičený odchod do sklepa a v případě poškození 
budovy jsme věděli, ke komu ve vesnici se máme my přespolní evakuovat. 
Shodou okolností to pro mě byla rodina Pospíšilova, koneckonců obě moje 
babičky byly původně Pospíšilovy. No a když sirény začaly houkat a rozhlas 
ohlásil, že musíme opustit budovu, protože se bombarduje Zlín, tak my jsme 
tam vůbec nešli. Vzali jsme kola a jeli domů. Jednou v životě jsem vy-
šlapala na kole ten kopec až do Machové. A zastavili jsme až úplně 
na vrcholu, protože moje sestřenka už opravdu neměla sílu. Bylo v kaž-
dém z nás tolik hrůzy, protože všichni někoho v tom Zlíně měli. Tatínek 
se sice vrátil z práce, ale doma nebyla sestra, ani další sestřenka, která 
bydlela ve stejném domě jako my, tak je šel hledat zpátky do Zlína. 
Dodnes mám doma cívku nití z budovy č. 44, kde se po bombardování 
propadly stropy. Tu cívku přinesl můj tatínek, když pak odklízeli sutiny 
a byly poškozeny i některé kryty plné lidí. Tak to je asi můj nejotřesnější 
zážitek z války, který se mně v těchto dnech připomněl.“

Bylo jednoduché po válce studovat?
„Byla to doba plná změn. Chtěla jsem nastoupit na učitelský ústav, ale 
tyto ústavy se rušily. Takže jsem studovala na reformovaném gymnáziu, 
jak se tomu tehdy oficiálně říkalo. Nejprve jsme měli učebny na Milíčově 
náměstí. Ve škole, kterou ty si budeš pamatovat jako 4. ZDŠ (dnešní 
Justiční škola). Tam jsme chodili ještě i se zbytkem studentů bývalého 
učitelského ústavu. Na poslední dva ročníky nás už přestěhovali na bý-
valé Masarykovo gymnázium na ul. 1. máje, do budovy dnešní Střední 
pedagogické školy. 
Bydlela jsem v Kroměříži na Riegrově náměstí u kostela, my jsme říkali 
v klášteře. Bylo nás tam ubytovaných víc studentů. Na pokoji jsme byly 
čtyři dívky a musím poctivě přiznat, že jsme té přípravě tehdy moc nedaly. 
Studium moji rodiče platili z peněz, které získali za prodej hospody ve Vá-
žanech. Nevím už, jak to přesně bylo, ale z těch získaných peněz mohli 
vybírat pouze na mé ubytování a stravu. Šlo o tzv. vázané válečné vklady.“ 
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ze třídy. Ještě se mnou chodila do školy Zdena Smékalová (za svoboda Há-
nošová) z Chropyně. Dokonce si pamatuji, že jsme byli všichni v Chropyni 
na nějaké tancovačce a já pak spala u Hánošů na Hrázkách. Můj manžel 
hrál ochotnické divadlo. V roce tuším 1948 jsem tady byla na jejich 
divadelním představení. Maturovala jsem v roce 1950.“

Manžel učil tady v Chropyni nebo byl s Vámi někde u Uherského 
Hradiště?
„Kdepak. Ten, dostal umístěnku na Všeminu. Takže nám nezbývalo 
než si psát. Navíc můj manžel ještě v sobotu dopoledne učil, místo svého 
ředitele, který oddával na svatbách. Takže na nějaké setkávání moc 
prostoru nebylo. Někdy jsme se potkávali na půl cesty v Malenovicích, 
u mojí sestry. Pak šel na vojnu, sloužil u vnitřní stráže a byl převelen 
do Prahy na letiště. Díky tomu zařazení byl na vojně tři roky. Když 
se v Chropyni rýsovalo, že bychom mohli dostat místo oba dva a Pospí-
šilovi chtěli adaptovat chalupu, tak jsme se rozhodli v roce 1955 vzít. 
Abychom mohli požádat o přeložení, tak jsme nemohli být svobodní. 
Vdávala jsem se v únoru a vím, že byla taková hrozná zima, že jsem měla 
na rukách půjčené manželovy vojenské rukavice. On se totiž ženil jako 
voják a na obřad musel mít oblečenou uniformu, ale potom na focení 
už se mohl převléknout do civilu.“ 

Celou dobu jste bydlela s manželovými rodiči?
„Ano a bylo to docela dobrodružné. Při rekonstrukci domu jsme třeba 
nějakou dobu museli chodit ze dvorku oknem. Ten původní dům vypadal 
jinak. Domy sousedily průjezdy a ten jsme zastavěli, takže než se udělaly 
dveře a další úpravy, nic jiného nám nezbývalo.“

Manželovi rodiče si ten dům postavili?
„Celou Krátkou ulici postavil stavitel Marák na klíč okolo roku 1926.  
Pospíšilovi si ten dům koupili v roce 1928, byli až druzí majitelé, nikoliv 
původní. Našla jsem materiály, spíš plány, kde byli uvedeni všichni ma-
jitelé domů na ulici Krátká i část Podlesí. Bohužel jsem tento materiál 
půjčila a už se mně nevrátil. Původní pozemky pod domy byly totiž obecní 
a někteří už měli pozemky zaplacené, někdo ještě ne.“

V Chropyni jste tedy začala učit až po svatbě?
„V roce 1955–1956, to byl můj první školní rok tady v Chropyni. 
A ani jsem jej neodučila celý. V dubnu 1956 se nám narodil syn. Mám 
sice fotku se svou první třídou, ale byla jsem pouze pozvaná se vyfotit, 
vidíš sama, že mám na sobě kabát. Moje první třída byla 5. B, manžel 
učil 5. A. Ještě jsem neměla dostudovanou aprobaci pro druhý stupeň.“

Jak dlouho jste byla doma? Byla vůbec v tu dobu nějaká ma-
teřská dovolená?
„Jarek se narodil 3. dubna 1956 a v září jsem už zase musela nastoupit 
do školy a syn šel do jesliček, které tady byly nově otevřeny. Chtěla jsem 
najít fotku právě z jeslí. Všechny ženské jsme měly šátky na hlavě, uvázané 
na babku, přitom jsme byly mladé.“

Co všechno se skrývá za jménem Jaroslava Pospíšilová
Proč jste si vybrala zrovna povolání učitelky, měla jste nějaký 
vzor?
„Můj dědeček, u nás se říkalo stařeček, tak ten hodně podporoval vzdě-
lání. Maminka byla asi první dívka ve vesnici, které chodila na měšťanku 
do Tlumačova, a dokonce tam, přes zimu, bydlela. Její mladší sestry stu-
dovaly a obě byly učitelky. Mám ve vzpomínkách, jak teta organizovala 
třeba divadelní představení. Povolání učitelky nekončilo zazvoněním 
ve škole, bylo to něco víc.“ 

Po studiu jste nastoupila na vysokou školu?  Nebo jste z gym-
názia mohla jít učit?
„Byl velký nedostatek učitelů, takže jsme hned po maturitě absolvo-
vali o prázdninách pedagogický kurz a po něm jsme dostali umístěnky. 
Já jsem dostala místo v Mistřicích kousek od Uherského Hradiště. 
Za Mistřicemi byl Javorovec a dál už byl konec světa, nevedla tam žádná 
cesta. V Mistřicích jsem učila první čtyři roky a musím uznat, že tehdejší 
ředitel školy měl obrovskou odvahu, protože mě jako neučitelce přidělil 
první třídu. I když mě věnoval své přípravy, tak to bylo opravdu odvážné 
rozhodnutí. Jako první úkol jsem dostala namalovat dětem na uvítanou 
nějaký obrázek, vybrala jsem si z nějaké knížky obrázek učitelky nebo 
maminky s dítětem a dodnes si říkám, že bych chtěla vidět, co jsem 
tehdy stvořila.“

Proč? Vy nemáte výtvarné nadání? 
„Vůbec ne, asi málokdo umí kreslit hůř než já.“ Smích.

To bych od Vás nečekala, vždyť dnes chodíte mezi zručné ba-
bičky.
„Průpravu k ručním pracím jsem si přinesla z domova. Maminka uměla 
úplně všechno. Ono to za války ani jinak nešlo. Měla jsem napletených 
různých svetrů i s norskými vzory. Já jsem upletla v životě jen dva svetry, 
protože moje maminka i babička Pospíšilová byly zručné pletařky. Měli 
jsme doma i pletařský stroj. Já jsem tedy plést nemusela.“

A svého manžela jste poznala až v Chropyni na škole?
„S manželem jsem se poznala na střední škole, byli jsme spolužáci 

Fotografie 5. B ze školního roku 55/56 s třídní učitelkou Jaroslavou 
Pospíšilovou
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Co všechno se skrývá za jménem Jaroslava Pospíšilová
Vím, že máte vystudovanou aprobaci dějepis, a co k tomu, 
český jazyk?
„Vystudovala jsem dějepis – zeměpis. Zeměpis jsem málo učila. O tom, 
že budu učit češtinu, rozhodl pan ředitel Tetera.  Poprvé jsem ji měla začít 
učit v sedmé třídě, a když jsem protestovala, že o souvětí nic nevím, tak 
prohlásil, že jsem česká učitelka, co neumím, se doučím. V budoucnu 
jsem si rozšířila možnosti výuky ještě o pozemky, protože to neměl kdo 
učit. Tehdy jsme se dohodli s kolegou Janem Kubáčkem a absolvovali 
jsme čtyři semestry základů zemědělské výroby, a když přibyla Občanská 
výchova, absolvovala jsem Výklad ústavy. Od ruštiny mě zachránily mladé 
učitelky Majka Vašáková a Ilka Opravilová, které nastoupily.“

Kdy jste začala ředitelovat? Protože, já si nepamatuji za dobu 
své školní docházky jinou paní ředitelku. A přiznávám, že dodnes 
mě tohle oslovení tlačí na jazyku při rozhovoru s Vámi.
„Ředitelovat jsem začala v roce 1971. A s tím oslovením to má stejně 
Květa Dvořáková, nemůžu ji to odnaučit. Vždycky jí říkám, že ředitelka 
je jenom přechodná funkce. Pokud mne chce titulovat, tak jsem učitel-
ka,“ následoval typický úsměv. „Já jsem byla jako ředitelka ustanovena 
až od října, protože tehdejší ředitel školy Oldřich Páter byl jmenován 
na školský odbor jako inspektor. Zástupce ředitele mi dělal Jan Kubáček.“ 

Jste malé postavy, k tomu ještě žena. Přesto se nepamatuji, 
že byste někdy měla problém s autoritou. Máte na to nějaký 
fígl, který by mohl pomoci začínajícím i současným učitelům?
S úsměvem pokrčí rameny. „Ne, to vždycky šlo nějak samo. Je potřeba 
být důsledný. A pak jsem měla štěstí na kolegy. Třeba jsme měli problém, 
kluci z Kyselovic chodili k rybníku kouřit a mívali k tomu někdy i nějaký 
alkohol. Tehdy se pan učitel Kerle sám nabídl, že to vyřeší, a k tomu 
rybníku šel on.“

Dnes učitelé nemohou používat fyzické tresty, ve Vašem dětství 
to ale byl běžný výchovný prostředek. Byla jste někdy nucena 
jej použít i vy?
„No moc ne, ale lhala bych, kdybych řekla, že jsem nikdy žádného žáka 
neuhodila. V hlavě mně zůstala jedna příhoda s jedním výtečníkem, 
na jeho jméno si teď nemůžu vzpomenout, možná později. Nepamatuji 
si už, co udělal, jen že jsem si ho vzala na chodbu. To, co se tam stalo, 
mohlo zůstat mezi námi, ale on se vrátil do třídy a prohlásil: ,Jak když 
kopne kůň,´ tak ohodnotil můj výkon.“ 

Musím se přiznat, že tahle historka mně připomněla paní uči-
telku Přidalovou. Pokud s ní šel některý kluk na chodbu, tak 
by neutajil, co se tam dělo. Polovina tváře mluvila sama za sebe. 

Smích. „Tak, asi si to hoši řekli mezi sebou a nemusela jsem to dělat 
často.“

Vy jste se dětem nevěnovala jen ve škole. Pořádali jste „puťáky“, 
vedla jste pionýrský oddíl, organizovala jste různé závody a mi-
moškolní akce. Kdybych po Vás chtěla nějakou radu současným 
učitelům, jaká by to byla?
„Nevím, jestli je to rada, ale já jsem si nejvíc přinesla do učitelské praxe 
z letního pedagogického kurzu po maturitě. Tam nám vždycky říkali, 
že matikář by se měl jít podívat na dítě na hřiště a tělocvikář zase 
do hodiny matematiky. Každé dítě má nadání na něco jiného. Když 
jsme jezdili tábořit, tak jsem vždycky věděla, kdo první půjde sbírat dříví 
na oheň a komu se do práce moc nechce. Děti by měl dobrý učitel poznat 
i mimo školu.“

Chtěla bych Vám moc poděkovat za čas, který jste mi věnovala, 
a popřát ještě k tomu krásnému jubileu hodně zdraví a elánu, 
který pořád máte. Ta Vaše energie je neuvěřitelná.
„No, když já pořád nestíhám všechno, co bych chtěla. Teď třeba prochá-
zím staré fotky ke školní výstavě a pak také fotky pro turisty, chystali jsme 
vajíčka na velikonoční výstavu. Jezdí za mnou Eva a vnučky s pravnoučaty, 
takže pořád mám co dělat.“

Příjemný rozhovor trval víc jak dvě hodiny a povídat bychom si mohly 
ještě mnohem déle, tak alespoň to nejzajímavější z vyprávění paní Po-
spíšilové jsem pro vás zaznamenala.                     Martina Kunčarová

Školní rok 1971/72 - ZDŠ v Chropyni
Sedící: J. Dočkal, Z. Kratochvíl, L. Vašák, J. Pospíšilová, J. Kubáček, 
V. Mikulík, J. Chytil, St. Vrána. Střed: Kv. Pajdlová, J. Bůžková, 
D. Matějčková, Z. Tesařová, R. Štiborová, H. Bínová, M. Orságová, 
V. Zapletalová, Z. Koblihová, D. Březíková. Vzadu: D. Zapletalová, 
Z. Smékalová, M. Ludvíková, M. Kabrnová, J. Králíková, J. Přidalová, 
B. Jurtík, D. Zavřelová, M. Kučerová, V. Zicháček.

Školní rok 1971/72 - DM a ŠJ v Chropyni
M. Blažková, M. Vérostová, L. Hradilová, M. Pochylá, V. Pohlová, 
M. Kohoutková, Sv. Mikuláštíková, J. Tesařová, J. Pospíšilová.

Starostka města Chropyně popřála paní Pospíšilové k jejímu kulatému 
jubileu mnoho elánu a pevné zdraví. 
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Rada města Chropyně se sešla od vydání minulého čísla Zpravodaje 
dvakrát. 
Dne 11. dubna mělo jubilejní 100. jednání, ze kterého se omluvil 
L. Graclík, na programu 9 bodů, při jejichž projednávání Rada města 
mimo jiné: 
- doporučila Zastupitelstvu města Chropyně schválit změnu v Regulač-

ních podmínkách výstavby uvedených v kupní smlouvě pro majitele 
novostavby na Podlesí, kde výška plotu z bočního pohledu bude 
činit 190 cm;

- schválila uzavření Smlouvy o dílo s firmou AKTÉ projekt, s. r. o., 
jejímž předmětem je zpracování změny č. 6 Územního plánu 
Chropyně za cenu 199.045 Kč včetně DPH. Z této částky budou 
ve smyslu přiložených smluv hradit navrhovatelé změny územního 
plánu svůj podíl, který přibližně odpovídá jedné třetině nákladů. 
Poměr vychází z toho, že předmětná změna územního plánu 
obsahuje 3 aktivity, z nichž jednu má město Chropyně, jednu 
Arcibiskupství olomoucké a jednu vlastník objektu se záměrem 
jeho přestavby na bytový dům;

- vzala na vědomí informace k návrhu na pořízení změny Územního 
plánu Chropyně, který se dotýká pozemků souvisejících s restaurací 
„Racek“ v sousedství městského koupaliště a nedoporučila Zastupitel-
stvu města Chropyně rozhodnout o pořízení změny územního plánu, 
která by na pozemcích souvisejících s restaurací Racek umožnila vznik 
objektů bydlení; 

- schválila uzavření Zařízení školního stravování Chropyně, okres Kro-
měříž, p. o., v době od 25.07.2022 do 12.08.2022;

- vzala na vědomí změny cen organizace Zařízení školního stravování 
Chropyně, okres Kroměříž, p. o., s účinností od 01.05.2022;

- schválila uzavření Smlouvy s firmou Galileo Corporation, s. r. o., 
o vytvoření internetových stránek s prezentací www.muchropyne.cz 
ve verzi Profesional za celkovou cenu 75.500 Kč bez DPH.

Ze 101. jednání Rady, které proběhlo dne 25. dubna a na progra-
mu mělo k projednání celkem 17 bodů, se předem řádně omluvil 
Ing. R. Macháček. Radní toho dne mimo jiné:
- schválili uzavření 2 smluv o zřízení věcného břemene za účelem 

nových přípojek elektřiny;
- schválili uzavření Smlouvy příkazní na reklamu za 300.000 Kč mezi 

městem Chropyně a firmou Fatra, a. s.;
- schválili uzavření smlouvy o pachtu na pozemek v lokalitě Mlýn 

za účelem zahrádkářské činnosti;
- schválili vyřazení majetku města Chropyně dle předložených protokolů;
- vzali na vědomí rozbor hospodaření města Chropyně a městských 

příspěvkových organizací za 1. čtvrtletí roku 2022;
- vzali na vědomí podnět vlastníků garáží v areálu bývalého Svazarmu 

k probíhající rekonstrukci Městského kulturního střediska;
- schválili přidělení bytu v objektu Drahy 220;
- vzali na vědomí dočasné překročení maximálního počtu zaměst-

nanců města Chropyně zařazených do Městského úřadu Chropyně 
o 1 pracovníka, a to v době od 25.04.2022 do 30.04.2022, z důvodu 
zapracování nového zaměstnance;

- uložili ředitelce MŠ Chropyně připravit v termínu do 09.05.2022 
veškeré podklady pro podání žádosti o změnu údajů školy o její 
kapacitě v rejstříku škol a školských zařízení.                             

SK

Z jednání Rady města Chropyně

Máme za sebou první měsíc rekonstrukce Městského kulturního střediska. 
Zatím probíhají bourací práce, odkrývání konstrukcí. Ukazuje se, že to, 
co bylo skryto pod falešnou slupkou obkladů a kulis, je už za hranicí 
své životnosti. Dřevěné konstrukce jsou napadené houbou, práchniví. 
Teplovody, kanalizace a další rozvody jsou už zkorodované a nefunkční.

FJ

Rekonstrukce 
je v plném proudu

Nezapomeňte 
si prosím 

vystřihnout kalendář svozu odpadu.
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Jak už to bývá u nás zvykem, 30. dubna nesmí 
chybět pálení čarodějnic a s ním každoročně 
spojené stavění máje.
Již od pátečního rána bylo v okolí zámku ruš-
no. Zaměstnanci Správy majetku připravovali 
májku, stavěli vatru a pódium pro účinkující. 
O kus dál v parku se připravovala magická stez-
ka pro milovníky tajemného čaroděje Harryho 
Pottera. K vidění bylo nástupiště 9 3/4, létající 
auto, upištěná Mandragora, létající zlatonky 
nebo strašidelní mozkomoři. Pro opravdové 
znalce byl připraven kvíz.
Sobotní odpoledne patřilo zdobení májky, 
kterého se zhostily děti z TOM Kamínek. Poté 
byla za doprovodu hudby májka postavena. To-
hoto úkolu se skvěle zhostili dobrovolní hasiči. 
Zábava dále pokračovala na Sokolském sta-
dionu, kde vystoupili žáci Soukromé umělecké 

Magie a kouzla 
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Magie a kouzla 

Také letos jsme se chystali v Kamínku na zdobení májky a vytváření 
věnce pod májku. V naší klubovně jsme udělali s našimi staršími Kamínky 
z různě barevných krepových papírů více jak 300 růžiček. Děvčata byla 
šikovná a růžičky jim šly pěkně od ruky. Mají ode mne velkou pochvalu. 
Já jsem vytvořila věnec pod májku a spolu s děvčaty jsme ho nazdobily. 
V sobotu 30. dubna u zámku jsme spolu s dětmi i rodiči májku nazdobili 
a hasiči ji za doprovodu hudby postavili.
Průvodem jsme se všichni přesunuli na sokolský stadion, kde měli naši 
Kamínci připravené soutěže pro malé i velké čarodějnice i čaroděje. 
Na regulérnost soutěžení dohlížela odborná čarodějnická porota, 
která pečlivě rozdala čarodějnické diplomy a spolu s nimi udělila ceny 
nejšikovnějším čarodějkám a čarodějům. Poté zaplál oheň, někteří 
návštěvníci si opekli špekáčky. 
Celou akci zpříjemnili svým vystoupením žáci SZUŠ D-MUZIC 
pod vedením pana Bc. Ivo Novotného. 

Zprávičky z Kamínku
 
aneb v Kamínku se pořád něco děje

reklama

Volby do zastupitelstev obcí byly vyhlášeny na pátek 
23. září a sobotu 24. září 2022.
Nejzazší termín pro odevzdání kandidátních listin tak vyprší v úterý 
19. července 2022 úderem 16. hodiny.
Pro lepší skloubení termínu voleb s termínem vydání tohoto Zpra-
vodaje v měsíci září bude termín uzávěrky zářijového vydání 
Zpravodaje posunut na čtvrtek 1. září (12:00 hod.). Distribu-
ce tohoto vydání pak proběhne v sobotu 17. září a v neděli 18. září.

Dana Jedličková

Komunální volby

školy D-MUSIC. Pro čarodějnice i čaroděje byly 
připraveny hry a soutěže, které jako každý rok 
připravili Kamínci. Okolo 18. hodiny zapálila 
hranici paní starostka. 
Nechyběl ani bohatý doprovodný program. 
V zámku své karty vyložila paní kartářka všem, 
kdo chtěli znát svůj osud.
Co dodat na závěr? Snad jen díky všem, 
co se na přípravě tohoto krásného dne podíleli, 
ať už programem pro děti, dovozem májky, její 
přípravou k postavení i samotným stavěním.

Klára Kadlčíková

Poděkování
Jménem všech dětí, rodičů a dalších návštěvní-
ků akce děkujeme za možnost strávit příjemné 
odpoledne. Obzvláště výzdoba parku byla 
vskutku famózní.                                     M.

Poděkování patří všem, co se na této akci podíleli: příspěvkové organizaci 
SLOCH za nádherně vyzdobený park čarodějnickou stezkou, SMM Chro-
pyně, místním hasičům, našim Kamínkům a městu Chropyně za finanční 
podporu pro ocenění čarodějnic a čarodějů. Moc vám všem děkuji. 

Hana Paňáková
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Chtěla jsem si své pátrání ověřit i na stavebním úřadě v Chropyni. 
Ovšem tady k hledanému číslu 1 žádné údaje založené nejsou. Dotaz 
na katastrální úřad dopadl stejně. V knize je čp. 1 prostě proškrtnuto. 
Přesto jsem pátrání nechtěla vzdát. Přemýšlela jsem, kde by bylo možné 
zjistit nějaké další informace, a napadly mne záznamy ze sčítání obyvatel. 
První dostupné záznamy jsou z roku 1869, kdy na pohřešovaném čp. 1 
bydlel panský knížecí dráb Waršátko se svojí manželkou Mariannou 
a třemi dětmi. Rodina se do Chropyně přistěhovala, ani jeden z man-
želů nepocházel z našeho města. Narodil se zde až jejich nejmladší syn 
Alois v roce 1862. Dalším nájemcem byl Jan Slavík z Kyselovic se svojí 
manželkou a služebná Jenovéfa Hradilová.

U dalšího sčítání v roce 1880 se dozvídáme že čp. 1 patří Velkostatku, 
bydlí tam František Novák, knížecí hajný se svou ženou a dvěma dětmi. 
V domácnosti vypomáhala děvečka Anna Domanská. Hajný František 
Novák se narodil v Chropyni. Stejná rodina je uvedena na čp.1 i o deset 
let později, v roce 1890. Jen děti už jsou tři a děvečka žádná. 
Zvláštní zápis je z roku 1900. U našeho hledaného čísla popisného 
je totiž uvedena ulice Zastávky. Majitel bytu je František Vrba, který 
přišel ze Zelené Hory, a byl také hajným. Jeho tři děti se již narodily 
v Chropyni. Další údaje nás posunou o deset let, do roku 1910, kde 
není hledané číslo vůbec evidováno, jen na prvním listě je tužkou psaná 
poznámka: „Schází č. 1, není ve sběrném archu.“ 
Konečně o dalších deset let později, v roce 1921, se dozvíme pravdu. 
Na prvním zažloutlém a poničeném listě je poznámka o tom, že dům 
patřil olomouckému arcibiskupskému velkostatku a je pobořen, číslo 
bylo zaměněno za čp. 229.  Dům s číslem popisným 229 se nachází 
opravdu u Haltýřů. Proč k této záměně došlo, zda původní budova 
byla zbourána a na jejím místě postavena na začátku 20. století nová, 
možná ještě zjistíme.  

Martina Kunčarová
Zdroje: Sčítací operáty, 

indikační skici Moravský zemský archív v Brně

Již po čtvrté se spolu vydáme mapovat místa, která dnes neexistují, 
a přesto v minulosti by obyvatelé „Chropíně“ přesně věděli, kde 
je hledat. Tentokrát nepůjdeme po stopách žádné zmizelé vesnice, 
mlýna nebo rybníka, ale půjdeme hledat dům s číslem popisným 1.
Číslování domů a budov zavedla v rámci svých reforem v roce 1771 
Marie Terezie. Sloužilo nejen k evidenci budov ve městech a obcích, ale 
také ke snazšímu soupisu podaných. Způsob číslování nebyl všude stejný. 
Pokud se ve městě nebo v obci nacházelo sídlo majitelů panství nebo 
významná panská budova, tak dostala čp. 1. Pokud se však žádná taková 
budova v obci nenacházela, tak se začínalo číslovat od nejvýznamnějšího 
domu. Mohla to být fara, rychta nebo největší statek.
Možná vám teď běží hlavou, že tady žádná záhada není. Chropyně 
má zámek a bylo by logické, že nese to magické číslo 1. Ovšem adresa zám-
ku zní náměstí Svobody 30. Podle výše popsaného principu by logicky 
dalším v pořadí byl původní panský dvůr, který je možná i starší než součas-
ný zámek. Jenže ten má adresu Komenského 38, radnice nese číslo po-
pisné 29, fara zase číslo 31. Tak kam se nám ztratila ta zatracená jednička. 
Nejstarší domy na náměstí jsou číslovány od cesty vedoucí k rybníku 
Hejtman a první má na svém štítu cedulku s číslem 2. Následuje číslo 
3, 4, 5, 6... a tak dále kolem celého náměstí, podél cesty, ulicí Ko-
menskou. Číslování pokračuje na druhé straně silnice, opět až na ná-
městí končí čp. 65. Některá čísla domů jsou pochopitelně vyšší. Důvod 
je v nové zástavbě, která vznikala v původních zahradách. Číslování 
muselo začít od nějakého významného místa, ale jakého. Logicky se na-
bízí prostor bývalých lázní. Z map a starých listin ale víme, že současný 
rybník Hejtman je jen zlomkem rozlohy toho původního, který zapla-
voval louky směrem k Záříčí a jeho výměra činila podle starých kronik 
940 měřic. Hejtman byl tak velký, že i na nejstarších mapách Moravy 
je u Chropyně vyznačena obrovská vodní plocha. Je tedy nemyslitelné, 
že by tady stál nejvýznamnější dům původního městečka. Také mne 
napadlo, jestli nemohlo dojít ke sloučení gruntu č. 1 a 2. Kroniky se však 
zmiňují o domě, který stával mezi Hejtmanem a u Haltýřů a byl určen 
pro panského rybáře. 
První mapa městečka, která je podrobná natolik, že zobrazuje i rozložení 
jednotlivých domů, pochází z prvního vojenského mapování z roku 
1764–1783. Jako základ byly použity Müllerovy mapy. Důstojníci vo-
jenské topografické služby měli projíždět zemí na koni a mapovat terén, 
odhadovali vzdálenosti, takže přesné tyto mapy rozhodně nebyly. Navíc 
domy nejsou očíslovány, takže hledanou informaci stejně nezískáme. 
Je nutné posunout se k dalšímu zdroji. Druhé vojenské mapování pochází 
z let 1836–1852 a pracovalo již s trojúhelníkovou sítí, jsou zaznamenány 
i nadmořské výšky významných bodů. Vytvořené mapy byly již mnohem 
přesnější. Ovšem ani na téhle mapě nejsou uvedena čísla popisná. 
V digitálním archívu jsou dostupné i identifikační skici. Ta nejstarší, která 
zachycuje Chropyni, je z roku 1830. V rozkreslených domech na náměstí 
a kolem cesty jsem náš hledaný dům čp. 1 nenašla. Při bližším zkoumání 
jsem si všimla, že mezi haltýři je zakreslena budova s naším postrádaným 
číslem. Skutečně začali v Chropyni označovat domy od haltýřů směrem 
k náměstí? Zdá se to hodně nezvyklé.  

Kde to naši předci důvěrně znali
Kde stával dům s číslem popisným 1?

Mapa – indikační skica.

Zápis ze sčítání.

Mohla být tato brána vstupem k hledanému domu 
s číslem popisným 1?
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Díky svým obyvatelům se město Chropyně může v roce 2021 pochlu-
bit sběrem starého elektra určeného ke zpětnému odběru a recyklaci 
o hmotnosti 19,64 t. Na každého obyvatele tak připadá 4,05 kg vyslou-
žilých spotřebičů. Byla tím uspořena spotřeba elektřiny a produkce sklení-
kových plynů, celosvětově omezena těžba ropy a železné rudy, a recyklací 
se pokryla i část dodávek mědi nebo hliníku pro průmyslovou výrobu.
Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlepšení 
životního prostředí, které na základě dosažených výsledků vystavil ko-
lektivní systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů Elektrowin.
Vyplývá z něj, že díky obyvatelům došlo za rok 2021 k úspoře produkce CO2 

o 231,06 tun. Víte, kolik smrků pohltí stejné množství CO2? Je to 89 kusů.
Nebylo nutné vytěžit 11 513,08 litrů ropy. Představte si, že z tohoto 
množství se pokryje spotřeba pohonných hmot auta např. na cestu 
z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 431krát.
Došlo také k úspoře 118 518,00 kWh energie. Asi stejné množství, jako 
kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 118 518krát.
Podařilo se recyklovat 11 305,76 kg železa. Toto množství recyklovaného 
železa by bylo možné použít pro výrobu 464 ks nových praček, bez nut-
nosti těžby železné rudy. Recyklací vysbíraných spotřebičů se podařilo získat 
398,37 kg mědi, což by postačilo pro ražbu 70821 1€ mincí, nebo 483,49 kg 
hliníku, který by stačil na výrobu 32233 plechovek  o objemu 0,33 l. 

JiPe

Jak jsme se v roce 2021 
podíleli na ochraně životního prostředí?

re
kl

am
a

VÝZVA DERATIZÁTORŮ
Žádáme obyvatele města, aby důsledně zavírali víka nádob 
na smíšený odpad, a pomohli tak zamezit přístupu hlodavců k od-
padu. Děkujeme.
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Každý z nás určitě rád vzpomíná na svou školní docházku, na přátelství, 
která ve škole vznikla, či na své učitele ze školy. Pohled na dřevěnou 
tabuli, kahan se svíčkami a kalamáře jistě dnes vzbudí údiv, je to kontrast 
s dnešními interaktivními tabulemi, počítači, internetem, ale v jednom 
je to pořád stejné. Touha po vzdělání, objevování nového.
Škola základ života je název výstavy, která bude přístupná návštěvníkům 
ve víceúčelovém sále chropyňského zámku od pátku 27. května.
Prostřednictvím výstavních panelů, vitrín a reálných předmětů jsme 
se pokusili vytvořit obrázek práce, činnosti a aktivit spojených s naší 
školou. Stejně tak si nemůžeme připomenout každého vyučujícího, jsme 

Výstava „Škola základ života“
si však vědomi skutečnosti, že naše škola rostla prací několika generací 
učitelů, současných i minulých.
Počátky školy byly velmi nenápadné. Mnohokrát změnila svůj název 
a částečně i poslání, a zatímco plnila svoje funkce, čas okolo plynul. 
Měnily se režimy, lámaly se epochy a kolem se hnaly dějinné události. 
V každém takovém období škola musela pracovat, jakkoli se vyskytlo 
několik kratších momentů, kdy bylo nutné výuku do jisté míry omezit… 
Výstava bude zahájena slavnostní vernisáží v pátek 27. května 
v 17 hodin ve víceúčelovém sále chropyňského zámku.

SLOCH

reklama

Vážení spoluobčané, chtěla bych znát 
Vaše názory a problémy, proto každé 

1. pondělí v měsíci proběhne

„Den starostky“. 
V tento den budu přítomna 
na městském úřadě a v době 

od 9:00 do 17:00 Vás ráda vyslechnu. 

Dalším termínem je 
pondělí 5. září 2022

Mimo tyto dny je možné 
si se mnou domluvit schůzku 

telefonicky na tel.: 573 500 730, 
e-mailem: sigmundova@muchropyne.cz 

nebo osobně na sekretariátě.

inzerce

• NEPŘEHLÉDNĚTE •
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Za života základní školy
Velikonoční zvyky a tradice
Velikonoční svátky jsme zahájili už o pár dní dříve tím, že jsme se vy-
dali do blízkého Kojetína na výstavu „Velikonoce na Hané“. Jak název 
napovídá, byla celá věnována velikonočním tradicím a obyčejům. 
Viděli jsme na vlastní oči výrobu píšťalky (která pak skutečně pís-
kala), pletení tatarů (pomlázek), ochutnali jsme koláčky, vyzkoušeli 

si klepání a točení káči. Velice se nám líbila i domácí zvířátka, ze-
jména králíčci a dvě roztomilá selátka. Mohli jsme si také nazdobit 
vajíčka. Ale nejvíce jsme si vyhráli s kuličkami. Ano, pro dnešní dobu 
už zapomenutá hra, ale nás cvrnkání kuliček velice bavilo. Hezky 
jsme si užili celé dopoledne. 

3. A

Zdobení vajíček voskovkou
Před Velikonocemi paní učitelku napadlo, že si v hodině výtvarné vý-
chovy netradičně nazdobíme vajíčka voskem. Připravili jsme si vyfouklá 
a nabarvená vajíčka, aroma lampu, špendlík a tužku s gumou. V aroma 
lampě jsme zapálili svíčku a na ní nechali rozehřát barevnou voskovku. 

Než se voskovka roztopila, zapíchli jsme špendlík do tužky s gumou. 
Poté jsme špendlík namočili do vosku a začali zdobit. Nazdobené vajíčko 
jsme dali do obilí, které jsme si vysázeli pár dní předem. 

Emma Hepplerová, Ema Pavelová, 
Martina Šrámková, Elena Fabišíková
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Za života základní školy
Velikonoce na Hané
Dne 13. dubna jsme se s naší třídou vydali vlakem do Kojetína na vý-
stavu Velikonoce na Hané, oživlé tradice. Mohli jsme si vyzkoušet, 
co se dělávalo na jaře za časů našich stařenek a stařečků. Viděli jsme, 
jak se „otlóká“ píšťalka a plete tatar. Největším trhákem ovšem bylo 
cvrnkání kuliček do důlku. Také jsme ochutnali něco z velikonočního 

pečení. Na své si přišla i děvčata, která si ozdobila velikonoční vajíčka. 
Součástí výstavy byl také zvířecí dvorek. 
Nejlepší část našeho výletu nás však teprve čekala, pizza a zmrzlina 
na náměstí. Stánek s pizzou se nám podařilo dvakrát vykoupit. 
Domů jsme odjížděli spokojeni a naladěni na nadcházející velikonoční 
svátky. Skvěle jsme se bavili a myslím, že mluvím za všechny.         5. B

Reprezentace ZŠ na Štafetovém poháru v Holešově
Ve čtvrtek 28. dubna se skupina 16 žáků prvního stupně vydala na atle-
tický stadion v Holešově, kde se konalo okresní kolo Štafetového po-
háru pod záštitou Českého atletického svazu. Naši školu reprezentovali 
Ladislav Sedlařík, Tereza Večerková, Iva Růžičková, Anna Švecová, Sofie 
Majtánová, Martin Hradil, Petr Pochylý, Daniel Černý, Jan Mentlík, 
Liliana Ottová, Elena Fabišíková, Ema Pavelová, Martina Šrámková, 
Marek Štětina, Matyáš Kuchařík a Šimon Šamánek.
Své síly s žáky ostatních škol si změřili ve štafetě na 100 metrů, 
ve štafetě na 200 metrů a ve volných chvílích si vyzkoušeli skok z místa, 
hod medicinbalem a skok do dálky o tyči. Tato netradiční disciplína 
pod dohledem zkušeného trenéra měla asi největší úspěch, neboť 
ji nikdo doposud neznal.
Počasí nám přálo ke skvělým sportovním výkonům. Přesto, že žáci běželi 
ze všech sil, získali jsme nepopulární čtvrté místo. Z účasti si odvážíme 
cenné zkušenosti a počítáme s tím, že příští školní rok se opět zúčastníme 
a budeme bojovat o medailové pozice. 
Všem žákům děkuji za vzornou reprezentaci školy, bezproblémové zvlád-
nutí celé akce. Vážím si také toho, že jsem nemusela řešit žádné kázeňské 
problémy, žáci se chovali skvěle a věřím, že na sportovní dopoledne 
v Holešově budou rádi vzpomínat.

Mgr. Kateřina Majtánová
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Po dvouleté pauze se ve dnech 21. a 22. dubna v Domě kultury Kroměříž 
konala vystoupení tanečního oboru Základní umělecké školy Kroměříž. 
Během vystoupení se představili žáci všech věkových kategorií. Od nej-
mladších, pro které to bylo první veřejné vystoupení, až po absolventy. 
Vystupovali žáci ze třídy pí. uč. Venduly Žitníkové, Adély Míškové, Karly 
Koutné, Karly Koutné ml. a Veroniky Majtánové. 
Vystoupení náš taneční obor pořádá každý rok. Je to pro všechny 
příležitost předvést publiku, co vše se naši žáci naučili. Bohužel doba 
spojená s pandemií COVID-19 vystupování nepřála, a tak se naši žáci 
nemohli s živým publikem dva roky potkat. Nicméně i během této 
„pauzy“ naši žáci s pedagogy intenzivně pracovali a o to pestřejší program 
pro nás připravili. Žáci se představili v různých choreografiích. Zazněly 
písně všem známé, během kterých si i publikum zazpívalo, zazněly však 
i písně méně známé, které byly bravurně ztvárněné v choreografii. Ně-
které z choreografií byly dokonce inspirovány dobou během pandemie, 
např. Mobil, U stolu, Pandemie, Pohled za minulostí…
Během obou vystoupení byly předány absolventské listy všem letošním 
absolventům tanečního oboru.
Jako poslední číslo obou dní bylo zařazeno představení Let’s dance, 
ve kterém si mimo jiné zatančili i absolventi předchozích školních roků, 
kteří díky pandemii neměli možnost vystoupit před živým publikem. 
Představení bylo inspirováno stejnojmenným filmem a v hlavních rolích 

Let´s dance

se všem představili v roli Nory Michaela Dobešová a Lenka Lučanová, 
v roli Taylera Benjamin Skřička a v roli Adnrewa Štěpán Sehnal. Všichni 
vystupující byli odměněni potleskem ve stoje.
I touto cestou ještě jednou děkujeme všem, kteří se na vystoupeních 
podíleli, a gratulujeme všem vystupujícím ke skvělým výkonům. Absol-
ventům přejeme jen to nejlepší a ať se jim daří v další etapě jejich života.

Ing. Klára Nepožitková

Tak nezapomeňte na změnu! 
Uzávěrka Zpravodaje č. 6/2022 je

2. června
Vaše příspěvky přijímáme do 12:00
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V neděli 24. dubna se po dvou letech opět 
nesl Rytířským sálem chropyňského zámku 
sborový zpěv. Konal se zde 6. ročník setkání 
pěveckých sborů „Zpěvem napříč generace-
mi“. Pořadatelem této akce byl spolek „Přidej 
se k nám“ ve spolupráci s Muzeem Kroměřížska 
a městem Chropyně. 

Letošní setkání mělo dvě zvláštnosti – oslavu 
a benefice. V tomto roce slaví pobočka Sou-
kromé základní umělecké školy D-MUSIC zde 
v Chropyni 25 let od svého založení, proto 

velké poděkování patří Ivo Novotnému za to, 
co pro tuto pobočku udělal, dělá a ještě dou-
fejme dělat bude. Druhou zvláštností letošního 
ročníku byla benefice. Výtěžek z koncertu byl 
věnován Charitě Kroměříž, která jej použije 
na zajištění potřeb uprchlíkům z Ukrajiny, 
kteří jsou v našem okrese. Vybralo se celkem 
5.620 Kč, všem moc děkujeme. 

Na letošní ročník přijaly pozvání tyto sbory: 
Přípravný dětský pěvecký sbor Myšky a Dětský 
pěvecký sbor Myši a myšáci ze SZUŠ D-MUSIC 

z pobočky v Chropyni a Smíšený pěvecký sbor 
Moravan z Kroměříže. Sál byl zcela zaplněný 
i navzdory deštivému počasí. Výborná akustika 
sálu dala vyniknout jak jemnému dětskému 
hlasu, tak i mohutnějšímu zvuku dospělého 
sboru. 

Velké poděkování patří rodičům vystupujících 
dětí, sponzorům a paní Soně Víchové za milé 
přijetí na zámku. Těšíme se na setkání s vámi 
na již 7. ročníku setkání pěveckých sborů.

Miroslav Uhlíř

Zpěvem napříč generacemi

V sobotu 23. dubna proběhla 31. krajská 
přehlídka školních pěveckých sborů, jejímž 
pořadatelem je NIPOS-ARTAMA ve spo-
lupráci se Soukromou základní uměleckou 
školou D-MUSIC Kroměříž. Oproti minulým 
ročníkům se přehlídka konala v prostorách 
Střední pedagogické školy v Kroměříži.

Letošní soutěže se zúčastnily tyto sbory 
ze Zlínského kraje: DPS Myšky Kroměříž, DPS 
Plamínek ZŠ Holešov, DPS Myšáci Kroměříž 
a Melodica ZUŠ Uherský Brod. Mimořádně 
letos u nás soutěžily i tři sbory z Olomouc-
kého kraje: DPS Sedmikráska ZUŠ Němčice 
nad Hanou a Music BoDo mladší a starší 
z Olomouce.  

Myšky i Myšáci si vyzpívali Zlaté pásmo 
a za Zlínský kraj pak postoupili na Celostátní 
přehlídku naši Myšáci. Celostátní přehlídka 
proběhne v sobotu 28. května v Uničově, tak 
nám držte pěsti, aby se nám dobře zpívalo:).

Miroslav Uhlíř

Krajská přehlídka školních pěveckých sborů
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V minulém čísle jsme vám prozradili, že naše 
tanečníky z kurzu Hip Hop čeká soutěž. Jed-
nalo se o 1. ročník Tanečního festivalu Holešov 
2022, který pořádalo SVČ TYMY VŠETULY. 
Účast byla hojná, 35 choreografií v různých 
kategoriích. 
Od září děti taneční sestavy usilovně nacvi-
čovaly, aby mohly svoje dovednosti předvést. 
Jejich píle pod vedením skvělé lektorky Mirky 
Louthanové se vyplatila. 
V kategorii mini naše děti předvedly dvě se-
stavy. Večerníček a Barvičky (tato sestava byla 
ve spolupráci s dětmi z taneční školy Dance 
Power). Za své úžasné výkony získaly nádherné 
medaile za 2. a 3. místo. V kategorii starších 
naše mladé tanečnice předvedly opět dvě 
sestavy, Dirty Pictures a Cartier. Obě sestavy 
byly, stejně jako u malých dětí, ve spolupráci 
s taneční školou Dance Power. Odnesly si také 
nádherné medaile za 2. a 3. místo. 
Tímto jim ze srdce gratulujeme a těšíme se, 
až nám svoje sestavy předvedou na akcích 
Den dětí v Kroměříži a u nás na Chropyňských 
hrátkách. 

Naši malí i velcí tanečníci sklízí další úspěchy

Letošní výuku zobcové flétny v MŠ jsme zahájili již v září. Každý čtvrtek 
jsme s flétničkou strávili čas, který nám přinesl spoustu nového ze světa 
hudby. Naučili jsme se základy hry na zobcovou flétnu a nejen to. Podle 
not umíme zahrát spoustu písniček, které nám dělají velkou radost. Také 
jsme si užili společnou hodinu s maminkami, které si s námi v hodině 
zahrály. Čekají nás vystoupení na zámku, na která se moc těšíme.
Kdo se chce naučit hrát na zobcovou flétnu, předškoláčci, můžete 
se přihlásit v mateřské školce. 

Těším se na vás!
Mgr. Jana Milotová

S flétničkou ve školce

Pokud se vám vystoupení zalíbí, od září kurz 
pro děti od 3 do 18 let opět rozjedeme 
i pro nové zájemce. Informace o přihlašování 

uvedeme včas ve Zpravodaji, na Facebooku 
a na vývěskách u Alberta a u rodinného centra. 

RC Sedmikráska
inzerce

Tak nezapomeňte na změnu! 
Uzávěrka Zpravodaje č. 8/2022 je

1. září
Vaše příspěvky přijímáme do 12:00
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Po několikaleté pauze se v Chropyni 30. dubna běžel již 32. ročník 
Ječmínkova běhu. Za obnovení tradice vděčíme členům oddílu atletiky 
při TJ Chropyně. V letošním roce byl Ječmínkův běh uspořádán pouze 
pro děti a mladistvé, neboť jsme chtěli získat zkušenosti v pořádání 
větších běžeckých akcí. 
Poslední dubnový den se již před 9. hodinou ranní začal plnit sokolský 
stadion příznivci atletiky. Při registraci obdržely děti startovní číslo, 
na němž samozřejmě nemohl chybět obrázek krále Ječmínka. Tuto bě-
žeckou akci podpořili také atleti z AK Kroměříž, díky nimž se podařilo, 
že celkově startovalo přes 70 závodníků rozdělených do 4 kategorií podle 
věku. Je nám líto, že nejstarší kategorie, jež měla běžet kolem rybníku, 
nebyla vůbec obsazena, tudíž se v ní nestartovalo.
Nejmladší minipřípravku čekalo 400 metrů kolem zámku. V této ka-
tegorii stáli zástupci našeho oddílu na stupních vítězů. Mezi děvčaty 
tuto trať zvládla nejrychleji Kristýna Židlíková, mezi chlapci vybojoval 
2. místo Tobiáš Brožík. Následovala 800metrová trať, kde mezi dívkami 
v konkurenci ostatních atletek získala 3. místo Sofie Majtánová, mezi 
chlapci byl na 2. místě Ladislav Sedlařík. V této kategorii zůstala zlatá 
medaile v Chropyni díky Samuelu Kratochvílovi, který dříve chvíli chodil 
do atletiky.
Ve třetí kategorii (běh na 1500 metrů) už bylo přihlášeno méně zá-
vodníků - 4 chlapci a 4 dívky. Na této trati obsadila Elena Fabišíková 
2. místo, Ema Pavelová 3. místo. U chlapců vybojoval 3. místo Ondřej 
Kovařík ze ZŠ Chropyně. 
Na každého závodníka čekal po proběhnutí cílem pamětní diplom, 
medaile a drobný dárek.

Ječmínkův běh se vrátil do Chropyně

Chtěla bych poděkovat jménem oddílu atletiky také našim sponzorům: 
městu Chropyně za finanční podporu na zapůjčení elektronické časo-
míry, společnostem Chropyňská strojírna, a. s., Fatra, a. s., Benu lékárna, 
Nestlé za dárky pro medailová umístění.
Věříme, že příští rok se zase společně setkáme na Ječmínkově běhu, 
a doufáme, že registraci otevřeme i pro dospělé, jako tomu bylo zvykem 
v dřívějších dobách Ječmínkova běhu.

Kateřina Majtánová

Klub českých turistů Chropyně, Kamínek a SLOCH, p. o.
pořádají  28. května 2022 pochod 

Za králem Ječmínkem 
start  v 15 hod u zámku. Za startovné 10 Kč 

účastníci obdrží pamětní list, perníkovou medaili, čaj.

Po trase Vás budou provázet pohádkové bytosti 
a v cíli uvítá sám král Ječmínek. Bude připraveno 

ohniště, kde si můžete opéci vlastní špekáčky.

Těšíme se na vaši hojnou účast.
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Po dvou letech, kdy se kvůli epidemiologickým 
opatřením konal kuželkářský Memoriál Jirky 
Zapletala v netradičním termínu na konci 
prázdnin, jsme se mohli vrátit k tradičnímu 
jarnímu termínu po skončení soutěžní sezony, 
a to v sobotu 23. dubna. Tato změna se pro-
jevila na počtu účastnic a účastníků, kdy le-
tošní devátý ročník byl druhým nejpočetněji 
obsazeným turnajem v historii, účastnili se hrá-
či a hráčky například z Machové, Otrokovic, 
Kroměříže, Blanska nebo Brna. A ruku v ruce 
s kvantitou šla i kvalita, vždyť vítěz, hráč Ma-

chové Michal Laga, shodil na 60 hodů sdruže-
ných (30 do plných + 30 dorážky) 296 kuželek, 
čímž zaostal jen o jednu kuželku za rekordem 
kuželny. I výkon druhého hráče v pořadí, 
shodou okolností také z Machové, Vlastimila 
Brázdila byl velmi slušný a to 286 shozených ku-
želek. Až na třetím místě se umístil dvojnásobný 
vítěz Tomáš Válka z Brna-Husovic. Chropyňští 
hráči tentokráte přední pozice neobsadili, což 
se vzhledem ke specifičnosti právě skončené 
sezony dalo očekávat. Memoriálu se účastnil 
i syn Jirky Zapletala Jirka III., který sice neskon-

čil na stupních vítězů, ale sportovně pobla-
hopřál vítězům a zaštítil celý průběh turnaje. 
Proběhnuvší devátý ročník memoriálu opět 
přispěl k propagaci města Chropyně, čehož 
by nešlo dosáhnout bez podpory ze strany 
představitelů města Chropyně, za což jim 
patří poděkování. Potěšitelná byla také účast 
veřejnosti včetně dětí, čímž se zvýšilo povědomí 
o kuželkách, což, jak doufáme, pomůže přilá-
kat nové zájemce o tento krásný sport. Již teď 
se těšíme na další, tentokráte jubilejní, ročník!

Jaroslav Krejčíř

Vydařené kuželkářské setkání

nabízí:
• přistavení kontejnerů, odvoz a l ikvidaci odpadů
• zemní a bourací práce (základy, přípojky, zámková dlažba
  apod.)
• prodej písku, drtí ,  recyklátů a zeminy

Nově  !!! - bezplatná likvidace pneumatik

Bližší informace na tel.: 737 316 095

www.robicont.cz

reklama
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Po dvouleté pauze, kterou zapříčinila opatření proti COVID-19, 
se v sobotu 23. dubna pod patronátem oddílu kanoistiky TJ Chropyně 
uskutečnil 41. ročník Memoriálu Iva Malého. Letos poprvé se asi pěti-
kilometrový úsek jel na toku Mlýnské a Malé Bečvy se startem od mlýna 
v Chropyni, cíl byl jako vždy v Plešovci.
Zúčastnilo se osm lodí ve dvou kategoriích: C2 (kánoe) a K1 (kajak). 
Závodníci byli nejenom z Chropyně, ale přijeli i z Napajedel, Kopřivnice 
a Frýdlantu nad Ostravicí.             

Memoriál Iva Malého

Oddíl kanoistiky TJ Chropyně by touto cestou chtěl vyjádřit poděko-
vání členům SDH Chropyně, kteří v rámci svého speciálního výcviku 
pod vedením velitele pana Jana Bednáře provedli dne 15. dubna 
2022 odstranění zátarasů a překážek na tocích Mlýnské a Malé Bečvy.

Velmi nám tímto pomohli zabezpečit sjízdnost jmenovaných řek, na kte-
rých proběhne 41. ročník Memoriálu Iva Malého. 
Ještě jednou mnohokrát děkujeme.

členové a příznivci oddílu kanoistiky TJ Chropyně

Poděkování

Za krásného slunného počasí proběhlo vyhodnocení na rybářské chatě, 
kde se rozdávaly diplomy a drobné ceny. S trochou hrdosti musíme 
zmínit, že vítězové obou kategorií jsou členové TJ Chropyně.
Oddíl kanoistiky děkuje za finanční podporu městu Chropyně, sponzo-
rům a ostatním příznivcům, bez jejichž podpory a pomoci by se memoriál 
nemohl uskutečnit.
Ahoj!

Ing. Roman Randula

inzerce
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Společenská kronika 
Utřete slzy, opět se smějte,

a v dobrém na mne vzpomínejte…

Dne 12. dubna 2022 uplynulo 9 let od náhlého 
úmrtí mé vnučky 

Bc. Pavlíny Zycháčkové,

dne 3. května 2022 by oslavil své 75. narozeniny 
můj manžel pan 

Miloslav Truhlář. 

Dne 2. června 2022 vzpomeneme 9. výročí 
jeho úmrtí. Za celou rodinu s láskou manželka 
a babička.

I když už tu s námi nejste, 
v našich srdcích zůstáváte dál. 

Začátkem května jsme si připomněli nedožité 
narozeniny našich rodičů, paní 

Marie (89) 

a pana Stanislava (92) 

Kučerových. 

Stále vzpomínáme. Děti s rodinami.

Milá maminko, vážení rodiče. 

Bude-li to s ohledem na aktuálně platná omezení možné, ná-
sledující vítání občánků našeho města proběhne v tomto termínu: 

11.06.2022 - zámek 
24.09.2022 - zámek

V případě zájmu kontaktujte matriku Městského úřadu v Chropyni 
osobně nebo telefonicky na čísle 573 500 741.

Těšíme se na Vás.                    Dana Kunčarová

Vítání občánků

Vítání nových občánků 
našeho města

Kiara MAREŠOVÁ

Adam BILÍK

Eliška VLČKOVÁ

Richard GEJDOŠ Stella SABÁČKOVÁ

nar. 22.10.2012

Dana Kunčarová nar. 21.10.2021

nar. 25.12.2021

nar. 31.12.2021 nar. 10.01.2022

Příchod nového človíčka 
je vždy radostnou událostí.

Blahopřejeme všem rodičům 
a přejeme jim hodně radosti 

a především trpělivosti 
při výchově svých potomků.

 
Mezi občany Chropyně 
byly  23. dubna 2022 

přivítány tyto děti:

Blahopřejeme všem rodičům

Chropyňské počasí
Chropyňské počasí v dubnu
- Průměrná teplota v dubnu činila 8,4 °C. 
- Nejvyšší teplota byla naměřena 14. dubna v 15:55 (21,2 °C). 
- Naopak nejnižší teplota byla naměřena 12. dubna v 06:20 

(-2,4 °C). 
- Nejteplejším dnem byl 7. duben s maximální průměrnou tep-

lotou 13,3 °C. 
- Nejchladnějším dnem byl 2. duben s minimální průměrnou 

teplotou 1,4 °C. 
- Srážky padaly během 10 dnů, celkem napadlo 37,6 mm. 
- Nejvíce jich spadlo 24. dubna (13,0 mm). 
- Slunečního svitu jsme si užili 156,7 hodiny.

zdroj: počasí-chropyne.cz, foto: ToRo
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Společenská kronika 

       
Uzávěrka Zpravodaje města Chropyně:
č. 06/2022 - 2. června (vychází 17. června)
č. 07/2022 - 11. srpna (vychází 26. srpna)

Vážení čtenáři, pečlivě sledujte uzávěrku Zpravodaje, 
abyste nepromeškali vydání, ve kterém chcete uveřej-
nit Vaši vzpomínku či blahopřání.

Upozorňujeme občany, 
že zveřejnění ve Společenské kronice je zpoplatněno 
částkou 50 Kč za zveřejněnou osobu. Poplatek 
je splatný předem.

Vychází měsíčně v nákladu 2150 ks - bezplatná distribuce
Uzávěrka tohoto čísla: 5. května 2022 (číslo vychází 20. května 2022)  
Uzávěrka příštího čísla: 2. června 2022 do 12:00 hod.
Při nedodržení termínu uzávěrky nemusí být příspěvek zve-
řejněn.

Město Chropyně upozorňuje, že odpovědnost za otištěný obsah place-
ných sdělení nesou zadavatelé inzerce. O výběru příspěvků a době jejich 
zveřejnění rozhoduje výlučně redakce. Příspěvky mohou být redigovány, 
podstata jejich obsahu zůstává nezměněna. Názory autorů článků 
se nemusí shodovat s názory redakce. Šíření veškerého obsahu Zpravo-
daje bez souhlasu redakce je zakázáno.

Vážení čtenáři, 
obracíme se na Vás s žádostí, abyste výběru fotografií 
do Společenské kroniky věnovali maximální úsilí.
V případě vzpomínek prosím zapátrejte po rodině, 
abychom zde zveřejňovali co nejkvalitnější fotografie, 
které již zůstanou v našem digitálním archivu a budou 
Vám kdykoliv příště k dispozici. Děkujeme.

Večer, když slunce zemi opouštělo, 
Tvoje srdce se navždy zastavilo. 

Odešel jsi tichou tmou, tiše s bolestí svou. 
Nebylo Ti dopřáno s námi být, 

nebylo léku, abys mohl žít.

Dne 15. května 2022 uplynulo 11 let od úmrtí 
našeho milovaného syna, bratra a vnuka, pana 

Petra Pavlíka. 

S láskou vzpomínají rodiče, sourozenci a ostatní příbuzenstvo.

To ,že čas rány hojí, 
je jenom pouhé zdání 
a tiché vzpomínání.

Dne 26. května 2022 by se dožil 82 roků pan 

Antonín Dolínek. 

S úctou a láskou na něho vzpomínají manželka, dcera, syn s rodinou, 
čtyři vnoučata, sestra s rodinou a všichni, kdo ho znali. Děkujeme 
za vzpomínku.

Kytičku květů ti na hrob pokládáme, 
s láskou a úctou na tebe vzpomínáme.

Dne 5. června 2022 uplyne 6 let od chvíle, 
kdy nás opustil pan 

Miloslav Kunst. 

S láskou stále vzpomíná a nikdy nezapomene manželka Jarmila, 
synové Miloslav a Pavel, vnučky Veronika s manželem a Markéta 
s přítelem, pravnoučci Dominiček a Radimek, ostatní příbuzenstvo 
a přátelé.

Dny plynou jako tiché řeky proud, 
jen bolest v srdci trvá a nedá zapomenout.

Dne 4. června 2022 vzpomínáme nedožitých 
74. narozenin mé manželky paní 

Marie Salajové, roz. Kolářové. 

S láskou na Tebe vzpomíná tvůj manžel Josef a syn Stanislav.

Odešlas, maminko, neznámo kam,
vzpomínka po Tobě zůstala nám,

vzpomínka krásná, maminko milá,
Ty že jsi pro nás vždy jen žila.

Dne 5. května 2022 jsme vzpomněli 8. smutné 
výročí úmrtí mé maminky, naší babičky, pra-
babičky paní 

Zdeňky Šáríkové. 

Stále vzpomínají dcera Ivana s manželem, rodina Mačkova, Hra-
bálkova a kamarádky.

Kdo Tě znal, vzpomene,
kdo Tě měl rád, nezapomene.

Dne 14. května 2022 jsme vzpomněli smutné 
13. výročí úmrtí našeho syna pana 

Ing. Jana Polišenského. 

S láskou vzpomínají rodiče, děti a bratři. Všem, kdo vzpomínají 
s námi, děkujeme.

        



24

5/2022Zpravodaj města Chropyně

Kroměříž  FESTIVAL KÁVY A ČAJE 
11.–12.06. Druhý červnový víkend se Výstaviště v Kroměříži stane 

centrem setkání předních distributorů kávy a čaje 
včetně zástupců tuzemských pražíren. Profesionálové 
vám představí nejmodernější technologie výroby 
teplých a studených kávových, čajových, mléčných 
a čokoládových nápojů. Proběhnou ukázky ne-
tradičních způsobů jejich přípravy. Vstupné: 80 Kč 
(dospělí), 40 Kč (důchodci nad 65 let, ZTP).

 Kde: Výstaviště Kroměříž, sobota 09:00–
18:00, neděle 09:00–17:00

Záhlinice ČESKÁ DŘEVĚNÁ HRAČKA
18.03.–25.05. Srdečně vás zveme do Muzea Františka Skopalíka 

v Záhlinicích na výstavu s názvem Česká dřevěná 
hračka, která mapuje historii dřevěných hraček u 
nás. Vstupné: 50 Kč.

 Kde: Muzeum Františka Skopalíka v Záhlinicích 

Hulín SLAVNÉ FILMOVÉ MELODIE
24.06. Srdečně Vás zveme na hudební večer, na kterém zazní 

melodie z filmů Star Wars, James Bond, Gladiátor, 
Osobní strážce aj., ve kterých se představí sólisté 
Tereza Navrátilová a Patrik Možíš, Smíšený pěvecký 
sbor Smetana a Pěvecký sbor a symfonický orchestr 
studentů a absolventů kroměřížské konzervatoře. 
Vstupné: 260 Kč.

 Kde: Městské kulturní centrum Hulín,19:00 

Kojetín DEN DĚTÍ – FESTIVAL VOLNOČASOVÝCH 
01.06.  AKTIVIT
 Den plný soutěží. Taneční vystoupení Vanilek. Pre-

zentace kroužků DDM Kojetín. Loutkové divadlo 
– hrají Mimoni. Vstupné: 20 Kč. 

 Kde: Masarykovo náměstí, 16:00–18:00

Přerov  KARTOGRAF J. A. KOMENSKÝ
25.03.–26.06. Výstava unikátní sbírky Komenského map Moravy.
 Kde: Přerovský zámek
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Přehled kulturních akcí 
v Chropyni a okolí

více informací na
www.muchropyne.cz

Chropyně OTEVŘENÍ VÝSTAVY ŠKOLA ZÁKLAD ŽIVOTA
27.05. Výstava nabídne návštěvníkům pohled na exempláře, 

jež se zachovaly nebo byly zapůjčeny, dobové foto-
grafie aj.

 Kde: Víceúčelový sál chropyňského zámku

Chropyně CHROPYŇKÉ HRÁTKY 
28.–29.05. Tradiční akce plná her, soutěží pro děti i dospělé. 

Více uvnitř Zpravodaje.
 Kde: Areál zámeckého parku 

Chropyně CHROPYŇKÝ FESTIVAL MLÁDEŽNICKÝCH
29.05. DECHOVÝCH ORCHESTRŮ
 Vystoupí DO Konzervatoře P. J. Vejvanovského, 

DO ZUŠ Kojetín, DO Two, Three, Four při SZUŠ 
D-MUSIC. Jako host vystoupí pěvecké uskupení 
Chropyňské babky. Více uvnitř Zpravodaje.

 Kde: Sokolský stadion, 14:00

Kroměříž MŇAM! GASTROFESTIVAL
22.05.  Přes padesát tradičních i netradičních pokrmů, 

které budou prezentovat kuchaři z celého světa. 
Od tradičních českých jídel, jako jsou domácí klo-
básky, valašská kyselice nebo hanácké vdolky, přes 
netradiční chobotnice, ústřice nebo šneky až po de-
likátní italské těstoviny, mexické burrito nebo gru-
zínské chačapuri. To je jen krátký výčet všech speci-
alit, které můžete ochutnat na jednom místě. Více 
na www.vystavistekromeriz.cz.

 Kde: Výstaviště Kroměříž, 10:00–20:00

Kroměříž VOJTĚCH DYK, JAKUB PRACHAŘ, JAN MA-
27.05.  XIÁN - TROS DISCOTEQUOS 
 Unikátní koncert tří skvělých hudebníků. Čeká Vás 

koncert plný hudební improvizace s širokým reper-
toárem českých i zahraničních skladeb. Vstupné: 
699 Kč (omezená kapacita), více na www.vystavis-
tekromeriz.cz.

 Kde: Výstaviště Kroměříž, 20:00

Kroměříž ROCK IN 2022
28.05. Nadupaný rockový festival, jaký Kroměříž nepama-

tuje. Další ročník rockového nářezu je tady. Kro-
měříž se opět otřese v základech! Těšte se na ka-
pely TRAUTENBERK, STROMBOLI, RYBIČKY 48, 
MORČATA NA ÚTĚKU a spoustu dalších. Cel-
kem 11 rockových kapel, dvě pódia, pivní speci-
ály, bary a restaurace. Vstupné: Základní/100 Kč, 
děti do 150 cm/zdarma, důchodci nad 65 let 
a ZTP/80 Kč.

 Kde: Výstaviště Kroměříž, předprodej vstu-
penek na www.vystavistekromeriz.cz

zdrzdrzdzdzdrzdzdzdrzdrzdrzzdzdzdd oj:oj:ojj: ssmssmsmsmsmsmmmsmsmsmsmsmssssmstististstistitistististitististitititistis ckckckckckckkekekckckk t.ccczzz

TR
O

S 
D

IS
C

O
TE

Q
U

O
S

zdrzdr joj: maminka.cz

Fe
st

iv
al

 k
áv

y 
a 

ča
je

zdroj: payne.czzzz


